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 حمایت مهاجرانی
 از سفر رئیسی به روسیه

مهاجرانی، تحلیلی از سفر رئیسی 
به روسیه منتشر کرد. مهاجرانی در 
توئیتر خود نوشت: درباره سفر آقای 
رئیسی به روسیه و سفر عبداللهیان 
به چین، اپوزسیون فریاد برآورده اند: 
که استقلال و وطن به سرعت باد 
می رفت که اپوزیسیون رسید! اولا 
اپوزیسیون محترمی که آمریکا و 
اسرائیل را به حمله به ایران تشویق 
می کرد، معنی استقلال و وطن را 
می فهمد!؟ ثانیا، اپوزیسیون گمان 
می کرد ج ا ایران نمی تواند در برابر 
تحریم و فشار سیاسی آمریکا دوام 
بیاورد. حالا وقت فروپاشی است 
و باید شورای انقلاب تعیین کرد. 
آقای محترمی که با دو نفر خیالزده 
دیگر ١٢ سال پیش بیانیه دادند و 
رهبری جنبش سبز را به واشنگتن 
- لندن منتقل کردند، حالا می گوید، 
باید شورای رهبری موقت تشکیل 
شود. مخالفت و هیاهوی مجموعه 
اپوزیسیون برانداز، به خاطر بر باد 
رفتن آرزوهاست. نه تنها معاهدات 
چین  و  روسیه  با  مدت  طولانی 
- بالطبع با رعایت مصالح کشور و 
ملت- ضروری و مهم است. باید با 
هند نیز چنین معاهده ای سامان یابد. 
این هیاهو ها، از سر نومیدی و زوال 

اپوزیسیون نومید و بی آینده است.

سـرمقــاله

سفر رئیس جمهور کشورمان به روسیه به دعوت رئیس جمهور 
این کشور بوده و آقای رئیسی نیز با مشورت هایی که در داخل صورت 
گرفت این فرصت را انتخاب کردند که در این مقطع به مسکو بروند. 
تصور می شود که بار سیاسی این سفر مقداری بیش از بار اقتصادی آن 
بود و آن چیزی که در عیان مطرح شد بحث مذاکرات هسته ای و قفقاز 
بوده و مطرح شده است. شاید در زمانی که مذاکرات وین در جریان 
است صلاح دیدند که این سفر انجام شود. به ویژه که مثلا یک هفته 
قبل از آن آقای امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه به چین رفت و در 
آنجا اعلام کرد که توافق ٢5ساله ایران و چین از همان زمان اجرایی 
شده است. لذا بار سیاسی دیدار رئیس جمهور کشورمان و همتای 
روسی بیشتر بود. هر چند بر اساس بحث های اقتصادی که شد قرار 
شد ایران و روسیه کار گردشگری را گسترش دهند و بحث تبادل کالا 
با جدیت بیشتری دنبال شود. این مسائل چهل سال است که میان 
ایران و روسیه مطرح شده و در دوره های قبلی هم مطرح شده و هیچ 
وقت هم حجم مبادلات ما همراه با سلاح بیش از دو میلیارد نشده 
است. لذا بالاخره روسیه زیر ساخت  هایی دارد که خیلی نمی توانیم به 
روسیه کالا منتقل کنیم. البته نه اینکه اصلا نشود اما یکدفعه نمی شود 
چندین میلیارد دلار حجم آن را بالا برد. بر عکس آن روسیه در بحث 
تکنولوژی خیلی بالا نیست و جذابیتی برای ایران ندارد و صرفا بحث 
سلاح است که قرارداد قبلی تمام شده و اکنون ایرانی ها تمایل دارند 
که با روس ها کار کنند. اما خب روس ها در این زمینه کند هستند که 
علت آن مشخص نیست که چرا برای خرید سلاح های پیشرفته برای 
کشورهای دیگر زودتر فضا را باز می کنند. چنانکه حتی کشورهای 
عضو ناتو نیز سامانه اس400 روسیه را دریافت می کنند. هر چند 
که این نگاه ژئوپلیتیکی است که روسیه دارد. اما خب با ایران خیلی 
با طمانینه و دقت بیشتری کار می کنند. البته به نظر می رسد که 
روس ها مقداری ملاحظه عربی- اسرائیلی هم دارند. نمی توانیم این 
را رد کنیم که روس ها کاری که با ایران در عیان انجام می دهند حتی 
در رابطه با همین سفر این ملاحظات را نداشتند. لذا از نوع صحبت، 
پیام ها و مطلب و خبری که به رسانه های خود منتقل کردند آن چیزی 
نبود که ایران دنبال آن بود. ایران بیشتر به دنبال رابطه راهبردی با 
روسیه است اما آنچه دیدیم این بود که در مورد همکاری در سوریه و 
در مورد وین صحبت کردند، طرف ایرانی در مورد قفقاز تاکید داشت 
و روس ها چیزی در این خصوص بیرون ندادند. لذا به نظر می رسد که 
آن قرارداد ٢0ساله هم که از قبل اعلام شده بود عقب افتاد و قرار بود 
طرف ایرانی پیش نویسش را به طرف روسی بدهد که آن هم گویی 
روس ها خیلی عجله ندارند. مجموعا بار سیاسی این سفر بیش از بار 
اقتصادی و استراتژیک آن بود و باید صبر کنیم و ببینیم که حالا این 

قرار داد به کجا می انجامد.

تم سیاسی سفر به روسیه بیش از اقتصادی

سفر روسیه محور جلسه سران قوا 
سران سه قوه در نشست خود به میزبانی دفتر 
رئیس جمهور موضوعات داخلی و بین المللی 
را مورد بررسی قرار دادند. در نشست هفتگی 
سران سه قوه که به میزبانی سیدابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور برگزار شد، مهم ترین مسائل و 
موضوعات داخلی و بین المللی مورد بحث و تبادل 
نظر قرار گرفت. سفر دو روزه رئیس جمهور به 
روسیه و دستاوردهای این سفر در گسترش 
روابط دو جانبه تهران و مسکو و همچنین تاکید 
بر اهمیت راهبردی منطقه ای و بین المللی 
با  مخالفت  به ویژه  کشور  دو  همکاری های 
یک جانبه گرایی از جمله محورهای گفت وگوی 
سران قوا در این نشست بود. موضوع بررسی 
مجلس  تلفیق  کمیسیون  در   ١40١ بودجه 
شورای اسلامی و لزوم توجه به محورها، اهداف 
و جهت گیری های بودجه متناسب با ظرفیت ها 
و منابع کشور نیز در این نشست مطرح و بررسی 
شد. همچنین در این نشست سران سه قوه بر 
همکاری و هم افزایی هرچه بیشتر قوای مجریه، 
مقننه و قضائیه و همه نهادها در جهت اهداف 
عدالتخواهانه نظام مقدس جمهوری اسلامی با 
توجه به قرار گرفتن در آستانه چهل و سومین 
سالگرد پیروزی انقلاب و تقویت امید و اطمینان 

در مردم تاکید کردند. 

توصیه مخبر به شهرداران کلان شهرها 
تعــــدادی از شهـــرداران کلان شهرها 
عصــر دیروز)شنبه( با معاون اول رئیس جمهور 
دیدار و گفت وگو کردند. محمد مخبر در این 
حضرت  سعادت  با  میلاد  تبریک  با  جلسه 
فاطمه)س( و روز مادر بر ضرورت اهتمام ویژه 
شهرداری ها به مسائل مرتبط با فاضلاب و ایمنی 
شهرها تأکید کرد و گفت: شهرداران کشور باید 
دقت کافی را در هزینه کرد منابع لحاظ کنند. 
در این جلسه شهردار تهران گزارشی از روند 
اجرای مصوبات جلسه گذشته ارائه و توضیحاتی 
در خصوص آخرین پیگیری های صورت گرفته 
مطرح کرد. در این نشست همچنین پیشنهادات 
و اصلاحات مورد نظر شهرداران کلان شهرها 
در خصوص لایحه بودجه ١40١ مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت و تصمیمات لازم اتخاذ شد. 
تعیین تکلیف قدرالسهم شهرداری ها از مالیات بر 
ارزش افزوده، امکان سرمایه گذاری شهرداری ها، 
موضوعات مرتبط با سازمان تأمین اجتماعی و 
تهاتر بدهی های دولت به شهرداری ها از جمله 
موضوعاتی بود که در این جلسه مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت. 

مصرف بهینه گاز تنها راهکار 
سخنگوی دولت گفت: همگامی دولت و 
مردم در همه موضوعات همچون  مصرف بهینه 
گاز و برق تنها راهکار حل مشکلات است که باید 
استمرار یابد. علی بهادری جهرمی در حساب 
کاربری خود در توییتر نوشت: » همکاری  مردم 
و دولت در مدیریت مصرف و اجرای برنامه هایی 
تکرار  از  فعالسازی سوآپ گازی  از جمله 
خاطرات تلخ قطعی گاز در این ایام جلوگیری 
کرد. همگامی دولت و مردم در همه موضوعات 
همچون  مصرف بهینه گاز و برق تنها راهکار حل 

مشکلات است که باید استمرار یابد.«

رفتار رئیسی الگوی مدیریت جهادی 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
رفتار رئیس جمهوری می تواند الگوی  مدیریت 
جهادی برای همه ی خادمان مردم باشد. غلامعلی 
حداد عادل در حساب کاربری خود در توییتر 
نوشت: » بازدید آیت ا... رئیسی از مناطق سیل زده 
کرمان آن هم تنها چند ساعت پس از بازگشت از 
سفر فشرده به روسیه، هم ارزش و اهمیت دارد 
و هم پیام. رفتار رئیس جمهور می تواند الگوی 
 مدیریت جهادی برای همه ی خادمان مردم 

باشد.«

 بررسی آینده
 روابط تهران - مسکو

دفتر سیاسی مرکز پژوهش های مجلس طی 
گزارشی به امکان سنجی امضای توافق راهبردی 
با روسیه و الزامات و اقتضائات این امر پرداخت. 
در این گزارش بیان شده: امروزه، ابعاد وسیع تر و 
ماهیت پیچیده تر روابط میان دولت ها، الگوهای 
کهن تر روابط را به نفع انواع جدیدتر آن تغییر داده 
است. در این میان، الگوی همکاری راهبردی، از 
آغاز قرن جدید میلادی به طور خاص مورد توجه 
دولت ها قرار گرفته است. تنوع موضوعات همکاری 
و بازه زمانی فراخ این روابط، نخستین چیزی است 
که در اسناد همکاری راهبردی مورد توجه قرار 
می گیرد. در این گزارش آمده: یکی از مهم ترین 
ویژگی های همکاری راهبردی به ماهیت سلسله 
وسیع منافع مشترک بلندمدت میان دو کشور 
مربوط می شود، منافعی که مستقل از شرایط 
سیاسی موجود یا اقدام های طرف های ثالث شکل 

می گیرند. 

 فضا برای حرکت های بزرگ 
در وزارت دفاع فراهم است

وزیر دفاع به همراه معاونین ستادی و رؤسای 
سازمان های تابعه وزارت دفاع از نمایشگاه فصل 
جهش سازمان صنایع هوافضا بازدید کرد. امیر 
سرتیپ آشتیانی در حاشیه این بازدید ضمن 
قدردانی از تلاش های صورت گرفته در سازمان 
صنایع هوافضا اظهار داشت: با توجه به نتیجه 
بررسی های به عمل آمده و مشاهدات در ارزیابی های 
میدانی، سازمان صنایع هوافضا در راستای تدابیر و 
منویات مقام معظم فرماندهی کل قوا اقدامات موثر 
و اثربخشی را انجام داده و به صورت جهشی عمل 

نموده است.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور تلاش و فداکاری های 
انجام شده در مقابله با بیماری کرونا و کاهش قابل 
توجه شمار مبتلایان و فوتی های ناشی از ویروس کرونا 
را اقدامی ارزشمند توصیف کرد و بر ضرورت حفظ، 
صیانت و بهبود هر چه بیشتر وضعیت بهداشتی موجود 
تاکید کرد. سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا با قدردانی از کادر بهداشت و 
درمان، دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور و همه 
دست اندکاران مقابله با ویروس کرونا، اظهار داشت: امروز 
به خاطر تلاش ها و فداکاری های خالصانه و خستگی 
ناپذیر همه دستگاه های مسئول و همراهی و همکاری 
مردم، از شرایط نسبتا مناسبی نسبت به سایر کشورها 
برخوردار هستیم و برای کنترل کامل این بیماری لازم 

است همچنان شیوه نامه های بهداشتی با دقت مراعات 
شود. رئیس جمهور با اشاره به تاثیر واکسن در کنترل 
شیوع بیماری کرونا بیان کرد: لازم است رسانه های 
جمعی و چهره ها و شخصیت های علمی اهمیت و تاثیر 
واکسن کرونا را برای آن دسته از مردم که هنوز شبهه و 
تردید دارند، تبیین کرده و اقناع نمایند و اهمیت دریافت 
دوز سوم واکسن کرونا در صیانت از جان مردم را نیز برای 
افکار عمومی تبیین کنند. رئیسی همچنین از مسئولان 
دستگاه های مختلف خواست تا موضوع رعایت و نظارت 
بر اجرای اصول بهداشتی و تردد مسافر از تمامی مرزها 
را با جدیت کنترل کنند. رئیس جمهور همچنین با اشاره 
به گزارش ارائه شده در خصوص وضعیت نامناسب حمل 
و نقل عمومی به ویژه مترو بر تداوم کنترل های دقیق 

و توجه به رعایت فاصله گذاری اجتماعی تاکید کرد. 
 سفر استانی به کرمان انجام خواهد شد

رئیس جمهور همچنین شامگاه جمعه پس از پایان 
سفر ناگهانی خود به استان کرمان و بازدید از مناطق 
سیل زده جنوب این استان با بدرقه استاندار کرمان و 
مسئولان، شهرستان جیرفت را به مقصد تهران ترک 
کرد. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی هنگام ترک مناطق 
سیل زده جنوب کرمان در فرودگاه جیرفت با بیان 
اینکه این سفر استانی نیست، بلکه سفر دفعی است و 
سفر استانی به کرمان انجام خواهد شد، گفت: اقداماتی 
برای رفع آب گرفتگی برای مردمی که منازلشان را آب 
گرفته انجام شده اما این آغاز کار است و ظرف ١0 روز 
آینده همه لوازم خانگی که در سیل دچار خسارت 
شده اند تهیه شود و همچنین آمار احشام در سیل تلف 
شده مشخص شده است و خسارات وارد شده دامداران 
طی ده روز آینده نیز جبران می شود. وی با اشاره به 
اینکه امروز مردم احساس شان این بود که مسئولان 
در کنارشان هستند، بیان کرد: سیل اولی که اتفاق 
افتاد علاوه بر استاندار و فرمانداران و نیروهای مسلح، 
معاون اول رئیس جمهور نیز به مناطق سیل زده سفر 
کرده و پیگیر وضعیت مردم بودند و مصوبات خوبی در 

آن سفر داشتند.

عبدالرضا فرجی راد 
تحلیلگر مسائل بین  الملل

رئیس جمهور:     

 تاثیر و اهمیت تزریق واکسن
 و دریافت دوز سوم تبیین شود

»آرمان ملی« روند مذاکرات احیای برجام را بررسی می کند:     

چالش برسر توافق موقت و دائم  
 میخائیل اولیانوف: زمان بندی نباید تعیین کننده نتیجه مذاکرات وین باشد

آرمان ملی- سهیل ثابت: مذاکرات دور هشتم 
احیای برجام در هتل کوبورگ وین همچنان در حال 
برگزاری است و طرفین همچنان معتقد به پیشرفت 
مذاکرات در عین کندی هستند. این در حالی است که 
به نظر می رسد رفته رفته مذاکرات به جاهایی رسیده 
است که طرفین برجام باید به سمت اتخاذ تصمیمات 
سخت بروند تا احیای توافق روز به روز نزدیک تر شود. 
قدر مسلم اگر طرفین تن به این تصمیمات ندهند و 
از مواضع خود کوتاه نیایند خیلی مشکل بتوان توافق 
را پیش بینی کرد. چرا که خواسته  های همه طرف ها 
مشخص است و معلوم نیست که اگر همه بر مواضع 
خود باقی بمانند بازهم شاهد پیشرفت در مذاکرات 
باشیم. آنچه مسلم است آمریکایی ها باید قبول کنند 
که به جهت خروج آنها از برجام این توافق چند سالی 
است که به این شکل در آمده و کمترین حق ایران به 
عنوان کشوری که از این خروج آمریکا بیش ترین ضرر 
و زیان را متحمل شده این است که آمریکا شروط ایران 
شامل برداشتن تحریم ها، راستی آزمایی و تضمین 
برای عدم خروج مجدد بپذیرد تا هر چه سریعتر 
طرفین مذاکره به نقاط مشترکی برای رسیدن به 
توافق دست پیدا کنند. این در حالی است که چندی 
پیش یک مقام ارشد اتحادیه اروپا که نمی خواست 
نامش فاش شود عنوان کرد: »مذاکرات هسته ای با 
ایران در وین در مسیر درستی حرکت می کند و ممکن 
است که توافق نهایی حاصل شود. وی در این باره بیان 
کرد: مطابق با ارزیابی  ما، داریم در مسیر درستی جهت 
رسیدن به توافق نهایی حرکت می کنیم. پیشرفت های 
کوچکی در شماری از مسائل در وین حاصل شده 
است. فکر می کنم که به توافق برسیم و به گمانم 
این اتفاق پیش از آنکه خیلی دیر شود، رخ دهد.« 
گرچه امروز و با توجه به اظهار نظرهای برخی طرفین 
مذاکره یا منابع مطلع نزدیک به مذاکرات در شرایطی 
قرار داریم که به قولی بیش از هر زمان دیگری به توافق 
نزدیک هستیم اما این مساله به معنای آن نیست که 
تمامی مسائل حل و فصل شده و می توان انتظار داشت 
که طی روزهای آینده توافق اعلام شود. چرا که هنوز 
باید اختلافات موجود و پرانتزهای باز مورد بحث و 
بررسی قرار گرفته و در خصوص آن تصمیم گیری شود 
و پس از حل اختلافات می توان امیدوار به بازه زمانی 

اعلام توافق از سوی طرفین  بود. 
  فقط توافق دائم 

بیست و هشت روز از آغاز مذاکرات می گذرد و 
تردد هیات ها به دو هتل کوبورگ و ماریوت ادامه دارد. 
هتل کوبورگ میزبان جلسات هیات های برجامی 

است و در ماریوت هم مذاکرات گروه ١+4 با آمریکا 
جریان دارد. در سکوت خبری وین، قریب به اتفاق 
نمایندگان رسانه ها بر این باورند که به رغم سکوت 
حاکم، تحولات مهمی شاید در راه است. بعد از 
توافق اصولی کشورها درباره مبانی متن پیش نویس، 
کارشناسان این روزها سرگرم تبدیل ایده ها به کلمات 
و جملات هستند. کاری که به گفته یک منبع آگاه 
اروپایی، زمان بر و طاقت فرسا؛ اما برای رسیدن به 
توافق نهایی ضروری است. طرف ها اذعان دارند که 
موارد اختلافی تا حدی کم شده اما مسائل کلیدی 
درباره تضمین و نحوه راستی آزمایی رفع تحریم ها 
که از اصلی ترین مطالبات ایران در مذاکرات به شمار 
می رود. همچنان باقی مانده و این مساله به تصمیمات 
سیاسی واشنگتن در این زمینه بستگی دارد. در 
واقع مذاکرات به گردنه سخت تصمیمات سیاسی 
طرف های غربی رسیده است و آن ها برای فرار به 
جلو، به تعیین ضرب الاجل های ساختگی و هراس 
از پیشرفت  در برنامه صلح آمیز اتمی ایران متوسل 
شده اند. این در حالی است که برخی مطرح می کنند 
که طی دیدار رئیس جمهور ایران با رئیس جمهور 
روسیه پیشنهاد توافق موقت از سوی پوتین به رئیسی 
داده شده که این پیشنهاد رد شده است و ایران 
اعلام کرده خواهان توافق دائم است. در همین راستا 
شبکه قطری الجزیره به نقل از یک منبع نزدیک 
به هیات ایرانی در مذاکرات وین اعلام کرد: تنها به 
توافق هسته ای دائمی فکر می کنیم و خواهان توافق 
موقت نیستیم. این منبع گفت: پیشنهاد توافق موقت 
هیچ گاه در برنامه ما نبوده است. تهران تنها توافق دائم 
و با اصول و پایه های محکم را می پذیرد. این در حالی 
است که اخیرا برخی ادعاها درباره ارائه پیشنهاد توافق 

موقت در مذاکرات وین در رسانه ها منتشر شده بود. 
 جلسه هیأت ایرانی و تروئیکای اروپا

جلسه روسای هیأت های جمهوری اسلامی ایران، 
اتحادیه اروپا و سه کشور اروپایی در هتل کوبورگ 
وین برگزار شد. در ادامه دور هشتم گفت وگوهای 
وین، روز گذشته همچنین دیداری میان علی باقری، 
مذاکره کننده ارشد جمهوری اسلامی و انریکه مورا، 
هماهنگ کننده گفت وگوها برگزار شد. جلسات 
کارشناسی نیز صبح دیروز برگزار شد و در نوبت 
عصر هم گفت وگوها در دو سطح روسای هیأت ها و 
کارشناسان ادامه یافت. این در حال است که علی 
باقری، مذاکره کننده ارشد کشورمان با میخائیل، 
اولیانوف نماینده روسیه در وین، دیدار و در خصوص 

چگونگی روند مذاکرات گفت وگو کردند. 

  همکاری مفیدی روسیه و آمریکا 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین 
از معیار قرار دادن زمان بندی ها برای تعیین نتیجه 
مذاکرات وین درباره احیای توافق هسته ای انتقاد کرد. 
میخائیل اولیانوف در واکنش به نقل قولی که لارنس 
نورمن، خبرنگار روزنامه وال استریت ژورنال از یک 
مقام اتحادیه اروپا درباره پیشرفت مذاکرات وین انجام 
داده بود، در صفحه توییترش نوشت: »زمان بندی به 
مشارکت کنندگان مذاکرات وین بستگی دارد، این طور 
نیست؟ تحت شرایط موجود، زمان بندی بسیار حائز 
اهمیت است اما نباید عامل اصلی تعیین کننده نتیجه 
مذاکرات پیرامون آینده برجام باشد. اگر لازم باشد، 
مذاکره کنندگان باید به کارشان سرعت ببخشند.« وی 
همچنین نسبت به اظهارات یک مقام پیشین آمریکایی 
و یک عضو »بنیاد دفاع از دموکراسی ها« درباره رایزنی 
اخیر وزرای امور خارجه آمریکا و روسیه درباره احیای 
توافق هسته ای واکنش نشان داد و در صفحه توییترش 
نوشت: »روابط روسیه- آمریکا در وضعیت بسیار بدی 
قرار دارد. اگرچه در زمینه ایران، تا کنون توانسته ایم 
همکاری مفیدی داشته باشیم. کنایه های تحریک آمیز 
تغییری در آن ایجاد نخواد کرد. اولیانوف در ادامه گفت: 
البته، نتیجه مثبت به تمامی بازیگران بستگی دارد، از 
جمله ایران به عنوان یکی از بازیگران اصلی، اما ما در 

مسیر درستی حرکت می کنیم.«
 تغییر در تیم مذاکره کننده آمریکا 

یک شبکه آمریکایی مدعی شد، یکی از اعضای 
کلیدی تیم مذاکره کننده آمریکا در وین به دلیل 
اختلاف بر سر مسیر گفت وگوها این مذاکرات را 
ترک می کند. ان بی سی نیوز در گزارشی درباره روند 
مذاکرات ایران و ١+4 در وین به نقل از دو منبع آگاه 
مدعی شد که تیم مذاکره کننده آمریکا اخیراً تغییر 
کرده است. بنابر ادعای ان بی سی نیوز، ریچارد نفیو 
یکی از اعضای کلیدی تیم آمریکایی در وین، در حال 
ترک هیات مذاکره کننده است تا نقش متفاوتی را 
در وزارت امورخارجه آمریکا بر عهده بگیرد. این دو 
منبع آگاه همچنین ادعا کرده اند که نفیو و رابرت 
مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران درخصوص 
مسیر مذاکرات هسته ای در وین اختلاف نظر دارند 
و به همین دلیل، دیگر در این سِمت حضور نخواهد 
داشت. یک مقام وزارت امورخارجه آمریکا در این باره 
اظهار داشت: ریچارد نفیو تاکنون مشاوره های خوب 
و مفیدی در رایزنی های وین در طول حدودا یک سال 
گذشته داشته است و ازین پس نیز در وزارت خارجه 

باقی خواهد ماند.

ابهامات و اشکالات لایحه 
رتبه بندی معلمان

سخنگوی شورای نگهبان در حساب 
کاربری  خود در اینستاگرام گزارش هشتاد و 
هشتم را با موضوع لایحه رتبه بندی معلمان 
منتشر کرد و گفت: یکی از مصوباتی که در 
جلسات اخیر شورای نگهبان بررسی شد، 
»لایحه نظام رتبه بندی معلمان« بود. ما در 
شورای نگهبان از اولین روز دریافت مصوبه تا 
آخرین لحظات مهلت قانونی جهت اظهارنظر 
نسبت به آن، جلسات مختلفی برگزار کرده و 
پیگیری های متعددی در جهت رفع ابهامات 
و شفاف تر شدن مصوبه برای اجرای بهتر آن 
انجام دادیم که برخی از آنها روشن شد و 
برخی دیگر باقی ماند. هادی طحان نظیف 
اظهار کرد: امید داریم به زودی در مجلس 
نیز ابهامات و اشکالات باقیمانده مرتفع شود 
تا هرچه سریع تر فرهنگیان، شاهد اجرای 
این تکلیف قانونی که در سند تحول آموزش 
و پرورش، قانون برنامه ششم توسعه و قانون 
بودجه آمده، باشند. وی افزود: ماده 4، از این 
جهت که اولویت بندی میان شاخص های 
مذکور در اعمال رتبه بندی، دقیقا روشن 
نشده بود، ابهام داشت و این موضوع در 
مصوبه ای که هدفش رتبه بندی است، از 

اهمیت فراوانی برخوردار است. 

یـــادداشت

تکذیب نقش تحریم در انقباض اقتصاد ایران، خود سبب تعمیق 
اشتباه های استراتژیک مدیریت اقتصادی در کشور شد. تکذیب  های 
معاون اول وقت و ابتکارات خنده دار رئیس شورای رقابت هیچ  کدام 
سبب نشدند قیمت همه کالاها ازجمله خودرو کمتر از چند برابر سال 
۹۶ برسد. حال بعد از چهار سال بسیار سخت، با تفصیل اخیر مذاکرات، 
تاثیر گذاری رفع تحریم  ها روزانه کاهش می یابد. شاید یک سال پیش 
می شد با احیای برجام از سقوط بسیاری از بازارها جلوگیری کرد اما 
امروزه نمی توان به تاثیر شگرف احیای صرف برجام دل بست. حال 
هرچند با افزایش زمزمه  های بازیابی تفاهم هسته  ای، بازار ها واکنش 
نشان داده  اند ولی کاهش شاخص  های اصلی مانند نرخ ارز نه شدید 
خواهد بود و نه مطلوب دولت است که سقوط قیمتی اتفاق بیفتد. 
هرچند بررسی دقیق احیای تفاهم به کیفیت فنی تفاهم جدید به شدت 
وابسته است ولی تزلزل در رابطه ایران و آمریکا و خطر به قدرت رسیدن 
یک فرد جمهوری  خواه شبیه ترامپ، قطعا مانع از بروز هر اتفاق مهم در 
اقتصاد ایران خواهد بود. در این بین شایعه تفاهم موقت دوساله برای 
راستی  آزمایی دولت آمریکا، خود در کاهش تاثیر آن موثر خواهد بود و 
نهایتا این تفاهم را در سطح یک تنفس آزادسازی منابع قبلی مالی و 
افزایش اندک درآمد دولت از سهم فروش نفت به نرخی بهتر از شرایط 
تحریمی تنزل می  دهد. احیای برجام در قالب تفاهم موقت، ممکن است 
حتی به احیای قراردادهای فروش قطعات منفصله هم ختم نشود و 
انتظار برای ورود سرمایه خارجی چه از شرکت  های غربی و چه از شرکای 
چینی، نهایتا بی نتیجه بماند و به واقعیت بدل نشود. هرچند قاعدتا 
بعد از برجام، نیاز است موضوع FATF حل شود. خروج از لیست سیاه 
نیازمند اقدامات گسترده داخلی است و تغییر در شرایط بانکی داخلی را 
می  طلبد که احتمالا خود به بازه زمانی یک ساله نیاز خواهد داشت. بعد 
از خروج از لیست سیاه، شبکه بانکی باید اقدام به اعتبارسنجی کند که 
قاعدتا خود به بازه زمانی یک ساله نیاز دارد. بنابراین در این دوره زمانی 
رویه نقل و انتقال پول همچنان خارج از شبکه بانکی می ماند که طبعا 
رویه ای مورد قبول شرکت های بزرگ نیست. به نظر می رسد تسهیل در 
روند واردات خودرو که برای تبدیل دلارهای آزاد شده، پربازده ترین 
شیوه برای دولت است، در دستور کار قرار گیرد. آزادی واردات خودرو 
که مشمول تحریم نبودند و امکان خرید با واسطه آن حتی در دوره 
تحریم وجود داشت، یک تصمیم داخلی تورم  ساز برای کاهش بار بر 
بازار ارزی کشور بود. در حالی که بازدهی بالای ریالی واردات خودرو 
برای دولتی که با کسری کشنده بودجه روبه رو بود، می توانست نرخ کلی 
تورم را به مراتب از تحمیل بار یک  میلیارد دلاری واردات خودرو کمتر 
کند، سیاستمداران تصمیم گرفتند خود را از پیکان انتقادات نیروهای 
رقیب خلاص کنند و واردات را ممنوع کردند. حال جذب دلارهای آزاد 
شده نیازمند تقاضای سرکوب شده است که احتمالا با آزادسازی واردات 
خودرو و لوازم  خانگی، دولت تلاش خواهد کرد نسبت به دستیابی به 
درآمد معادل ریالی این ارزها بدون افزایش مجدد پایه پولی اقدام کند. 
خودروسازی که زیر فشار تبلیغاتی وزارت صمت به تولید ناقص بیش از 
١۷0 هزار دستگاه خودرو دست زده اند و بیش از ٢0 هزار میلیارد تومان 
منابع خود را قفل کرده اند، علاوه بر توقف ناگزیر فعالیت ها، می  توانند به 
جرقه ای برای انفجار بحران بدهی ها بدل شوند مگر آنکه دولت همچنان 
با تشدید تورم قصد حفظ حیات آن ها را داشته باشد. خودروسازی در 
فضای انکوباتوری ناشی از تحریم، بدون تورم  سازی نمی  توانند حتی تیراژ 
تولید را حفظ کنند و برنامه های بلندپروازانه تولید و صادرات قطعا محقق 
نشده و تنها پرواز قیمت  هاست که صورت می گیرد. مدیریت کلان اقتصاد 
سیاسی کشور در فضای پسابرجام باید عاری از اشکال ها و اشتباه های 
سال ۹4 و انحصارگرایی آزاردهنده آن باشد تا به تداوم این مسیر بشود 
امید بست که اگر سهم خواهی سیاسی و انتفاع حزبی مجددا در دستور 

کار باشد، احتمالا تفاهم حتی به پایان دوره موقت خود نخواهد رسید.

لغو تحریم ها و احیای برجام به کجا رسید؟

فربد زاوه 
تحلیلگر مسائل سیاسی

ائتلاف متجاوزان به مناطق 
مسکونی و غیرنظامی یمن 

سخنگوی وزارت امورخارجه با اشاره 
به حملات هوایی چند روز اخیر ائتلاف 
متجاوزان به مناطق مسکونی و غیرنظامی 
یمن تاکید کرد: کشورهای حامی تسلیحاتی 
نیروهای متجاوز به یمن موجب به خاک 
و خون کشیدن زنان و کودکان یمنی 
شده اند، در این جنایات شریک هستند. 
سعید خطیب زاده با محکومیت حملات 
هوایی چند روز اخیر ائتلاف متجاوزان به 
مناطق مسکونی و غیرنظامی یمن که به 
ویرانی و کشته و زخمی شدن ده ها تن 
از افراد بی گناه انجامید، ضمن تسلیت و 
ابراز همدردی با بازماندگان قربانیان این 
حملات، اظهار داشت: استمرار حملات 
نظامی ائتلاف به یمن با سکوت و بی تفاوتی 
جامعه بین الملل، فروش بدون کنترل سلاح 
به متجاوزان، اتخاذ رویکرد جانبدارانه و 
استانداردهای دوگانه در مجامع بین المللی 
در مواجهه با تجاوز ظالمانه هفت ساله علیه 
مردم یمن، مسیر دستیابی به صلح عادلانه 
در این کشور را بیش از پیش دشوار ساخته 
است. وی در ادامه تاکیدکرد: کشورهای 
حامی تسلیحاتی نیروهای متجاوز به یمن 
که موجب به خاک و خون کشیدن زنان 
و کودکان یمنی شده اند، در این جنایات 

شریک هستند و باید پاسخگو باشند. 

آرمان ملی – یـاسمیـن طالقانی: 
طی 3 روز گذشته اخباری مبنی بر اخراج 
دکتر محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی 
دانشگاه شهید بهشتی، در رسانه ها منتشر 
شد و عکس العمل هایی در پی داشت. برخی 
تاکید دارند اخراج فاضلی سه ماه پیش 
اتفاق افتاده و مربوط به این روزها نیست 
بلکه به تازگی رسانه ای شده است. روز 
گذشته حسام الدین آشنا، مشاور روحانی، 
در توئیتر خود نوشت: »آیا انصاف و عقلانیت 
انقلابی اقتضا می کند دانشجویان عزیز 
دانشگاه شهیدبهشتی از دانشور نوآور و 
دغدغه مندی چون دکتر محمد فاضلی 
محروم شوند. آیا مکاتبه انجمن های معتبر 
علمی کشور با رئیس محترم جمهور و 
مکاتبه دفتر ایشان با وزیر محترم علوم 

نباید مورد توجه بیشتر قرار بگیرد.«
 فاضلی توضیح داد

محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی 
دانشکده ادبیات و علوم انسانی دانشگاه 
شهیدبهشتی در واکنش به انتشار اخباری 
مبنی بر اخراج وی و با عناوینی همچون 
تسویه سیاسی دولت سیزدهم با یکی از 
اساتید دانشگاه شهید بهشتی و در پاسخ 
به این سوال که آیا دولت سیزدهم و وزارت 
علوم پیگیر اخراج شما بوده، گفت: من 
چنین ادراکی ندارم که دولت سیزدهم و 
یا وزیر علوم به دنبال این مسئله باشند که 
بخواهند فاضلی از دانشگاه اخراج شود. وی 
ادامه داد: درون دانشگاه گروه هایی وجود 
دارند که به هروسیله ای مانع از اجرای امور 
استخدامی شدند و کار به جایی رسید که 

دانشجویان در ترم جدید متوجه شدند 
که هیچ واحدی برای بنده در دانشگاه 
ارائه نشده است. فاضلی همچنین افزود: 
من از شهریور ماه تا به حال سکوت کرده 
بودم و به دنبال ایجاد غائله سیاسی درباره 
پرونده خودم نبودم و می دانم که بروز چنین 
وضعیتی برای دولت آقای رئیسی که با 
مشکلات زیادی درگیر است، به نفع دولت 
هم نبوده است، لذا خیلی از دوستانی که از 
موضوع مطلع شدند، ابراز گلایه کردند که 
چرا در همان شهریور ماه درباره وضعیت 
اداری خودم به آنها هیچ اطلاعی ندادم. 
فاضلی در ادامه تاکید کرد: به اشتباه در 
فضای خبری عنوان شده که سال 88 و به 
دنبال بروز فتنه در همان سال از دانشگاه 
گیلان اخراج شده است که این خبر درست 
نیست، اخراج از دانشگاه در سال ١3۹0 و 
از دانشگاه مازندران بوده است و در همان 
دانشگاه نیز گروه های ذی نفوذ درباره من 
ادعاهایی مطرح کرده بودند که درست 
نبود و من بدون هیچ جنجالی از دانشگاه 
مازندران بیرون آمدم و به صورت یک استاد 
صفر و بدون سابقه و به صورت قانونی در 
سامانه جذب استاد وزارت علوم ثبت نام 
کردم. وی به عدم پاسخ دانشگاه شهید 
بهشتی به درخواست وزارت علوم اشاره 
کرد و گفت: در همان زمان نامه شکایتی 
را برای وزارت علوم تنظیم کردم و وزارت 
علوم نیز در تاریخ نوزدهم مهرماه نامه ای 
برای دانشگاه ارسال می کند ولی تا همین 
امروز دانشگاه هیچ پاسخی به این شکایت و 

درخواست وزارت علوم نداده است. 

  عقب نشینی وزارت علوم 
ظاهرا وزارت علوم تمایلی به پرداخت 
هزینه در ماجرای اخراج دکتر فاضلی ندارد 
چرا که روز گذشته رئیس مرکز جذب وزارت 
علوم با تأکید بر اینکه هنوز نامه ای مبنی بر 
اخراج دکتر فاضلی از دانشگاه شهید بهشتی 
به این مرکز ارسال نشده است، گفت: 
جذب یا اخراج هیات علمی در دانشگاه ها 
دلبخواهی نیست و هر تصمیمی در این 
خصوص باید براساس قانون باشد. دکتر 
محمد خلج امیرحسینی ضمن بیان این 
مطلب با تأکید بر اینکه نامه رسمی مبنی 
بر اخراج دکتر فاضلی از دانشگاه شهید 
بهشتی به مرکز جذب وزارت علوم ارسال 
نشده است، گفت: هر تصمیمی مبنی بر 
اخراج و یا جذب هیات علمی در دانشگاه ها 
باید طبق قوانین و مقررات صورت بگیرد 
و نتیجه نهایی این تصمیم باید از سوی 
دانشگاه به مرکز جذب هیات علمی وزارت 
علوم ارسال شود که هنوز در خصوص اخراج 
استادی از دانشگاه شهید بهشتی نامه ای 
دریافت نکرده ایم. دکتر خلج امیرحسینی با 
بیان اینکه وزارت علوم به تمامی اعتراضات 
و شکایت های ارسالی از سوی اعضای 
هیات علمی رسیدگی خواهد کرد، گفت: 
در حال حاضر نیز ده ها مورد شکایت در 
خصوص عدم تمدید قرارداد به مرکز جذب 
وزارت علوم از سوی اعضای هیات علمی 
دانشگاه ها رسیده که تمامی این پرونده ها 
براساس مسیر قانونی بررسی خواهند شد. 
وی با تأکید بر اینکه تمدید یا عدم تمدید 
قرارداد یک عضو هیات علمی در دانشگاه ها 

دلبخواهی نیست، گفت: اگر دانشگاهی از 
مسیر قانون عدول کند متخلف شناخته 

می شود و با آن برخورد خواهد شد. 
 دانشگاه کوتاه نمی آید

دانشگاه شهید بهشتی اما همچنان 
بر اخراج دکتر فاضلی اصرار دارد و دیروز 
با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد که در پی 
درج مطالبی درخصوص اتمام همکاری 
دکتر فاضلی با دانشگاه شهید بهشتی 
توضیحاتی را برای تنویر افکار عمومی 
ارائه می دهد. این دانشگاه اعلام کرد که 
براساس آیین نامه های جذب و ضوابط 
جاری تمدید قرارداد اعضای هیات علمی 
در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور، 
عضو هیات علمی پیمانی موظف است در 
یک بازه زمانی مشخص، شرایط تمدید 
فعالیت خود را از منظر عمومی، آموزشی و 
پژوهشی فراهم نماید. در صورتی که عضو، 
در پایان دوره پیمانی، امتیازات قانونی ادامه 
خدمت را کسب ننماید، قرارداد همکاری 
او با دانشگاه تمدید نخواهد شد. موضوع 
قرارداد پیمانی دکتر محمد فاضلی پس از 
طی مراحل اداری در جلسه هیات اجرایی 
جذب دانشگاه مورخ ١5شهریور ١400 
مطرح شد و به علت عدم انجام تکالیف مقرر 
در مواد ٢١، ٢٢ و ١١4 آیین نامه استخدامی 
اعضای هیات علمی، پرونده وی مورد تایید 
هیات قرار نگرفت. این رای، قابل اعتراض 
در هیات اجرایی جذب دانشگاه و متعاقبا 
در هیات اجرایی جذب مرکزی وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری و مآلاً در مراجع 

قضائی مربوطه است.

پایان سکوت محمد فاضلی    

وزارت علـوم عقـب نشینــی کـرد  
  گروه هایی در دانشگاه مانع از اجرای امور استخدامی شدند


